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ايجاد تشکيلات مردمي امر به معروف و نهي از منکر

روح اين حرکتها، روح اسلامي و روح ديني است. اين بيداري فرصت گرانبهايي براي علماي اسلام است که بتوانند

جمعيت را به سوي اسلامي تر شدن اين انقلاب ها سوق دهند .

آيت الله العظمي مکارم شيرازي خواستارشد:
بيداري جهان اسلام نويدبخش آينده اي بهتر براي مسلمانان است

آيت الله العظمي مکارم شيرازي خواستارشد:
فعاليت مستمر، شجاعانه، عاقلانه و مدبرانه
براي رهائي دانشگاه از سلطه فرهنگ غرب

دانشگاهيان و حوزويان اقتصاد اسلامي را منقح کنند
ضمانت اجراي قانون؛ از نگاه آيت الله العظمي مكارم

اختلاط در دانشگاهها ميراث نظامهاي غربي است

روح اين حرکتها، روح اسلامي و روح ديني است. اين بيداري فرصت گرانبهايي براي علماي اسلام است که بتوانند جمعيت را به سوي
اسلامي تر شدن اين انقلاب ها سوق دهند .

حضرت آيت الله العظمي مکارم شيرازي در ديدار جمعي از دانشجويان دانشگاه هاي سراسر کشور فرمودند: من اينگونه ديدارها را
براي خود غنيمت مي دانم زيرا بسياري از مسائل در اين ديدارها حل و فصل مي شود.

ايشان در ادامه با بيان اينکه پست هاي کليدي در جمهوري اسلامي در دست حوزويان و دانشگاهيان است، فرمودند: اگر اين دو گروه
با هم مرتبط باشند و آگاهانه و هماهنگ عمل کنند مطمئناً مشکلات حل و نظام اسلامي بيمه خواهد شد منتهي بايد هم دانشگاه و

هم حوزه به وظايف اصلي خود آشنا بشوند و از مشکلات رهايي پيدا کنند.
معظم له در ادامه به بيان بعضي از مشکلات موجود در دانشگاه هاي کشور پرداخته و افزودند: يکي از مشکلاتي که دانشگاه دارد اين
است که طبيعت دانشگاه طبيعت غربي و وارداتي است و براي اينکه دانشگاه استقلال و اصالت پيدا کند بايد خوبي هاي آن را گرفت
و بدي هايش را رها کرد که اين نياز به فعاليت مستمر، شجاعانه، عاقلانه و مدبرانه دارد تا بتواند خود را هماهنگ با نظام اسلامي کند

و از سلطه فرهنگ غرب جدا شود.

*** حوادث منطقه
حضرت آيت الله العظمي مکارم شيرازي در ادامه به پرسش هاي دانشجويان پاسخ دادند و در جواب سؤال دانشجويي که نظر معظم

له را درباره حوادث منطقه پرسيد، فرمودند: بيداري جهان اسلام نويدبخش آينده اي بهتر براي مسلمانان است.
ايشان فرمودند: البته هم غربي ها و هم عده اي از غرب زده ها و همچنين بعضي از غافلان در کشورهاي اسلامي مي کوشند وانمود
کنند که اين بيداري، بيداري مردمي منهاي اسلام است و جنبه اسلامي ندارد ولي با وجود تلاش ها و کوشش هاي آنها ما نشانه هاي
خوبي براي اسلامي بودن آن پيدا مي کنيم و مهم ترين نشانة آن اينکه بسياري از تظاهرات و تصميم گيري ها و تلاش ها بعد از اقامة
نماز جمعه و در سايه نماز جمعه حاصل مي شود و اين نشان مي دهد که روح، روح اسلامي و روح ديني است و شکي نيست که اگر

اين انقلاب ها صددرصد اسلامي نشود حداقل به سوي اسلامي شدن پيش مي رود و وضع آنها با سابق قطعا متفاوت خواهد بود.
ايشان خواستار استفاده علما از اين فرصت گرانبها شده و فرمودند: اين فرصت گرانبهايي براي علماي اسلام است که بتوانند از اين

فرصت استفاده کنند و جمعيت را به سوي اسلامي تر شدن اين انقلاب ها و بيداري ها سوق دهند.
معظم له با اشاره به حساسيت دشمنان و غربي ها روي جمهوري اسلامي ايران، افزودند: متأسفانه با توجه به حساسيتي که دشمنان بر
روي ايران دارند و تبليغات منفي که اي به راه انداخته اند سعي مي کنند درمورد حضور ما در صحنه هاي انقلاب مردم منطقه ذهنيت
منفي ايجاد کنند؛ البته معني اين سخن اين نيست که ما خودمان را در اين مورد بي مسئوليت بدانيم بلکه بايد به هر ترتيبي که

ممکن باشد حتي به صورت غير مستقيم کار کرد.
ايشان افزودند: علماي اهل سنت به دليل وابستگي خاص آنها به دولت ها فعاليت آنها خالي از مشکلات نيست و ايفاي نقش دوگانه

يا چندگانه الازهر در جريان انقلاب مصر را بايد در همين راستا ارزيابي کرد و اين را بايد ناشي از وابستگي شان به دولتها دانست.
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*** مشکلات اقتصادي مردم
حضرت آيت الله العظمي مکارم شيرازي در ادامه به پرسش اقتصادي يکي از حضار اشاره کرده و فرمودند: اساس اقتصاد غرب بر اين
است که يک گروه سرمايه دار مسلط بر همه چيز باشند و مسائل نظامي و سياسي و ديگر امور توسط سرمايه داران پشت پرده انجام

مي گيرد.
ايشان فرمودند: انتخاب رئيس جمهور، نمايندگان و حتي جنگ و صلح در دست سرمايه داران است و اين نظام خيلي ناسالم و غير
عادلانه است؛ ما نمي توانيم چنين اقتصادي داشته باشيم، بنابراين ضرورت دارد دانشگاهيان و حوزويان دست به دست هم بدهند و

اقتصاد اسلامي را منقح کنند و سياستمداران هم اين شجاعت را داشته باشند که اقتصاد اسلامي را پياده کنند.
حضرت آيت الله العظمي مکارم شيرازي افزودند: بعضيها ميگويند مسائل اقتصادي اسلام مربوط به هزار سال قبل بوده است و

بانکداري بدون ربا نمي شود و از اين رو بانکداري اي ايجاد کردند که در ظاهرش اسلامي است و در باطنش اسلامي نيست.
معظم له با تأکيد بر ضرورت پرهيز سيستم بانکي کشور از ربا، ابرازداشتند: متاسفانه هنوز هم همان اصول بانکداري غربيها حاکم
است و ما نتوانستيم خودمان را صددرصد نجات بدهيم، از اين رو دانشگاهيان و حوزويان بايد تلاش کنند تا سرفصل هاي اقتصاد

اسلامي را مشخص کنند.
ايشان فرمودند: تحقق اين امر کاري ممکن و البته زمانبر است و مي توان با برنامه ريزي مناسب دراين راستا حرکت و برنامه ريزي
کرد، الان غربي ها در اقتصاد به بن بست رسيده اند، اين حوادث و ورشکستگيهاي اخير نشان داد که غربي ها بر خلاف گفته
هايشان مبني بر محکم بودن پايه هاي اقتصاديشان نشان داد که واقعيت اين گونه نيست و اقتصادشان متزلزل است و اين باعث

قوت ما است و به ما شجاعت مي دهد که اقتصاد اسلامي خود را مطرح کنيم.

*** اهميت فوق العاده امر به معروف و نهي از منکر
حضرت آيت الله العظمي مکارم شيرازي در ادامه با اشاره به اهميت مسأله امر به معروف و نهي از منکر فرمودند: تا امر به معروف و

نهي از منکر نباشد هيچ قانوني ضمانت اجرايي ندارد.
ايشان افزودند: قانون وقتي ارزش دارد که ضمانت اجرايي داشته باشد، ضمانت اجرايي مهم امر به معروف و نهي از منکر است. در
روايتي از امام باقر (عليه السلام) نقل شده که اگر اين دو فريضه اجرا شود امنيت در همه جا حاکم، اقتصاد سالم و جلوي ظلم و ستم

ها گرفته مي شود.
معظم له گفتند: وقتي امر به معروف و نهي از منکر حذف مي شود بسياري از قوانين بدون ضمانت اجرايي باقي مي ماند. حالا اگر
رئيس دولتي بگويد من نمي خواهم اين قانون را اجرا کنم اگر امر به معروف و نهي از منکر عمومي باشد هرگز نمي تواند مخالفت

بکند.
ايشان خواستار تشکيل نهاد و تشکيلاتي مستقل و مردمي براي فريضه امر به معروف و نهي از منکر در جامعه شدند و با اشاره به
معايب وابسته بودن اين تشکيلات به دولت فرمودند: بايد در اين خصوص تشکيلات مستقلي باشد که کاملاً جنبه مردمي داشته

باشد و تحت فشار هيچ نيرويي نباشد.
حضرت آيت الله مکارم شيرازي با انتقاد از عدم اجراي اصل هشتم قانون اساسي بعد از سي سال در کشور، از اين مساله ابراز تاسف

کرده و افزودند: اين اصل هر چه ديرتر اجرا شود هزينه ها بيشتر و ضايعات آن فزونتر خواهد بود.
*** اسلامي شدن دانشگاه ها

ايشان در ادامه به مسأله اسلامي شدن دانشگاه ها پرداخته و با بيان اينکه دانشگاه هاي ما رنگ و بوي غربي دارد و ما بايد کاري کنيم
که استقلال اسلامي داشته باشد، افزودند: بايد در برنامهها، کتاب ها و اساتيد فرهنگ اسلام حاکم باشد، هر کدام از اينها که لنگ شود
تمام برنامه لنگ مي شود. اگر برنامه خراب باشد کاري نميشود کرد و اگر برنامه درست ولي کتب خراب باشد، باز کاري انجام نميشود

و اگر هر دو درست باشد ولي استاد، استادي خوب و مناسب نباشد که براي فرهنگ اسلامي دل بسوزاند بازهم کار به جايي نميبريم.
معظم له بيان کردند: نامه هايي بدست ما مي رسد که در آن از بعضي از اساتيد گله شده است، اينها نيازمند کار زياد است و زمانبر

است و از نسل جديد که در دامان انقلاب پرورش يافته خيلي مي توان در اين قسمت استفاده کرد.

*** اختلاط در دانشگاه ها
ايشان اختلاط در دانشگاه ها را از ميراث هاي نظام هاي غربي دانسته و با بيان اينکه اختلاط دانشجويان آثار منفي فراواني دارد که
نه تنها از نظر اخلاقي بلکه از نظر افت تحصيلي هم اين امر مسلم است، اظهار داشتند: در حال حاضر برخي از مراکز دانشگاهي در

کشورهاي اروپايي به اين نتيجه رسيده اند که براي پيشرفت بيشتر دانشجويان بايد دختر و پسر را از هم تفکيک کرد.
معظم له با اشاره به روايات متعدد در اين زمينه گفتند: اسلام ميگويد نبايد در مقابل جنجال و هوچي گريها و تبليغات رسانههاي
غربي تسليم شويم، چراکه اينها از ابتدا به دنبال اهداف خود بودهاند، اما ما به دليل مقاومت در برابر خواستههاي آنها و شجاعت به

دستاوردهاي بسياري در عرصههاي مختلف دست يافتهايم.
ايشان ادامه دادند: اينها تمام انقلاب ما را از اول زير سؤال بردند، اما ما درمقابل آنها نهراسيده و با شجاعت جلو آمديم و در حال
حاضر کشور مستقلي هستيم که در منطقه حرف اول را ميزنيم و به فضل خدا انقلاب ما به الگوي ديگر کشورها بدل شده است و اين

دستاورد کمي نيست.
حضرت آيت الله مکارم شيرازي اضافه کردند: در اين مورد هم نبايد گوش به حرف و خواسته غربيها بدهيم، متأسفانه برخي ها وقتي

2 صفحه 2 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس



سخن از جداسازي و عدم اختلاط مي شود وحشت ميکنند که مگر چنين چيزي ممکن است؟ وقتي چنين رواياتي داريم چرا بعضي
بايد تعجب کنند.

ايشان اضافه کردند: برخي مي گويند اين کار هزينه بر دوش دولت ميگذارد اما بايد گفت چه بهتر اينکه هزينهها در راه سالم سازي
دانشگاه و سالم سازي اجتماع خرج بشود اين همه هزينه براي بعضي ورزشها و بازيگران و فيلمها ميشود، چه بهتر که براي کارهاي

اساسي و بنيادين هزينه شود.
معظم له با ابراز تأسف از وقوع برخي ناهنجاريهاي اخلاقي و جنايات در هفتههاي اخر در کشور، اين اتفاقات تلخ را معلول بدحجابي
و بي حجابي دانستند و فرمودند: اگر مي بينيم آمار طلاق، جرم و جنايت و تجاوز زياد مي شود. بخش مهمي از اينها به خاطر

بدحجابيها، اختلاط ها و انتشار سي ديهاي مستهجن و ارتباطهاي زن و شوهر با افراد ديگر است.
حضرت آيت الله مکارم شيرازي با اشاره به اهميت کارهاي فرهنگي در کشور تأکيد کردند: فعاليتهاي فرهنگي در همه جا هست،
منتهي غرض و مراد اصلي از فرهنگ، فرهنگ اسلام است و فرهنگ اسلام در صورتي جواب ميدهد که از کارشناسان متخصص آن

استفاده شود.
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